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Az ember es a gép 

Visszapillantó tükör 

Sporttanácskozás a szerkesztőségben 

VILÁG PROLETÁRJAI. EGYESÜLJETEK! 

•4 M A G Y A R S Z O C I A L I S T A M U N K Á S P Á R T L A P j A 
55. évfolyam, 286. szám Ara: <M> fillér Szombat, 1965. december 4. 

Felbocsátották 
a Luna—8-a t 

A Szovjetunióban pénte-
ken felbocsátották a Luna— 
8 önműködő űrállomást. A 
kísérlet célja: a Holdra va-
ló sima leszállási rendszer 
elemeinek további kidolgo-
zása és tudományos kísérle-
tek végrehaj tása. Az űrállo-
más súlya 1552 kilogramm. 

Az előző, ez év október 
4-én felbocsátott Luna—7 
tel jesí tet te a Hold felszínére 
való sima leszállás megva-
lósításához szükséges műve-

letek többségét. Egyes műve-
leteket azonan nem telje-
sített és ezért azok pótlóla-
gos kidolgozására van szűk-
cég. 

A Luna—8 űrál lomást tu-
dományos távmérési és 
egyéb mérési berendezéssel 
lá t ták el, amely automat i -
kusan az űrrepülés prog-
r a m j á n a k megfelelően, de 
földi parancsra is működés-
be lép. 

Az űrállomás egész fedél-
zeti berendezése kifogásta-
lanul működik. Különleges 
földi mérési komplexum fi-
gyeli a Luna—8 út já t . A 
koordinációs számítóközpont 
feldolgozza az érkező ada-
tokat. 

Pénteken magyar idő sze-
r in t 16.00 órakor a Luna—8 
45 670 kilométerre volt a 
Földtől, az északi szélesség 
41 fok 19 perc és a keleti 
hosszúság 83 fok és 21 per-
ce koordináták metszéspont-
ja felett. (MTI) 

Városi és járási 
pártbizottsági ülések 

Több városi és járási pártbizottság ülésezett pénteken 
Csongrád megyében. Hódmezővásárhelyen a városi pártbi-
zottság ülésén két téma szerepelt: elsőként Vári Ernő elv-
társ, a pártbizottság t i tkára adott tá jékoztatást a Központi 
Bizottság november 18—20-i üléséről. E napirend vi tá jában 
részt vett és felszólalt Siklós János elvtárs, a megyei párt-
bizottság t i tkára is. Ezt követően István József elvtárs, a 
városi pártbizottság ipari osztályának vezetője ismertette 
jelentését a város iparának idei, első háromnegyed évi 
tervteljesítéséről, a KB 1964 decemberi határozatának vég-
rehaj tásáról . 

Ugyancsak pénteken ülésezett a makói járási pártbi-
zottság. Szőnyi Ferenc elvtárs, járási első t i tkár számolt be 
az MSZMP KB legutóbbi üléséről. A pártbizottsági ülés 
munká jában részt vett Katona Antal elvtárs, a Központi 
Bizottság agit.-prop. osztályának alosztály vezetője. 

Hasonló napirenddel zaj lot t le pénteken délután a ma-
kói városi pártbizottság ülése, ahol Csurgó György elvtárs, 
a városi pártbizottság osztályvezetője mondott beszédet. 

Csongrádon szintén december 3-án ülésezett a városi 
pártbizottság, napirendjén két témával : I. Beszámoló a 
Központi Bizottság november IS—20-i üléséről, előadó: 
Párkányi István elvtárs, a városi pártbizottság t i tkára volt. 
Második napirendi pontként a KB múl t évi decemberi ha-
tározata végrehaj tásának helyi tapasztalatai t tárgyalta meg 
az ülés, Keller János elvtárs, a pártbizottság osztályveze-
tőjének jelentése alafíján. 

A csongrádi pártbizottsági ülés munká jában részt vett 
dr. Kelemen Miklós elvtárs, a megyei párt-végrehaj tóbi-
zottság tagja 

Tökéletes munkamegosztást 
jobb műszaki színvonalat 

az építőiparban 
Dr. Trautmann Rezső építésügyi miniszter látogatása Szegeden 

Pénteken Szegedre látoga- állami építőiparban levő, az építőanyagokkal való 
tott dr. Trauttnann Rezső de néni használt munkagé- ellátás kérdését. Példaként 
építésügyi miniszter, hogy a peket a vállalatok ad ják át említette a Szegeden meg-
megye és a város vezetőivel a tanácsi építőiparnak. valósított központi beton-
tanácskozzon az építési te- Érdekes vonása lesz az készítőt, s elmondta, hogy 
vékenység idei tapasztalatai- építőipari vállalatok levé- a szegedi gyakorlatot az 
ról és a jövő esztendei fel- kenységének — hangsú- ország többi építőipari vál-
adatairól. A tanácskozáson lyozta a miniszter —, hogy lalatainál is bevezetik. Kü-
részt vett dr. Komócsin Mi- jövőre már kétféle progra- lönüs gondot jelent — hang-
hály, a megyei pártbizott- mozás a lapján kell dolgoz- súlyozta — a cement táro-
ság titkára, Perjési László, niuk. A központi szervek iása. mivel a gyárak ter-
a Szeged városi pártbizott- csak a limiten felüli be- melésüket nem tudják r ak -
ság első t i tkára . Kovács ruházások programját ír- tórozni. Ezér t ; elhatározták, 
Imre. a megyei ' tanács vb Iák elő kötelezően, a kisebb, hogy a cement tárolását de-
elnökhelyettese, Árvái Jó- limiten aluli beruházások centralizálják és körzeti 
zsef, a Szeged megyei jo- felett a vállalatok teljes ön- cementtároló helyeket hoz-
gú városi tanács vb el- állósággal bírnak. Éppen nak létre, 
nökhelyettese, valamint a ezért, a kettő harmónia já - Egyébként az éDÍtőioar-
megyei és a városi pártbi- nak b i z t ^ í t a r a é r d e k é i n ] e s z n e k ^ ^ 
zottság és a tanacs mas gondos programozást kell 
képviselői, az építőipari végezni a vállalatoknál. A 
vállalatok és intézmények kisebb beruházások megva-
vezetői. lósítása persze nem szen-

A miniszter tá jékoztatójá- védhet csorbát, azok is el-

összevonások. vagy más fa j -
ta átcsoportosítások — 
mondta Trau tmann e lvtárs 
— és a feladatokat a je-

ban elmondta, hogy az épí- söréndű fe ladatá t képezik a [ f ^ . f k ^ ^ g / E ? 
tőipar fejlődése szerény ke- vállalatnak, mint ahogyan 
retek között mozgott 1965- ezek a beruházások a nép-
ben, de termelése így is 3,5 gazdaság apró, de igen fon-
százalékkal emelkedett , s az tos részecskéi, csupán az 
első kilenc hónapban mint- országos szintű egyeztetés 

helyett megyei szintű egyez-
tetés dönt a megvalósítás 
problémáiról. 

Nagyobb Önállóságot 
kap néhány vállalat 

Több zöldséget és gyümölcsöt 
vár az ország 

Szegeden ülésezett a SZÖVOSZ felügyelő bizottsága 
A SZÖVOSZ felügyelő bi- tuk le — hangsúlyozta Szír- vitására, ez azonban 

zottsága ülésezett tegnap mai elvtárs —, hogy a jövő- sértheti a fogyasztók 
Szegeden. A Tisza Szálló tü- ben a zöldség- és gyümölcs-
körtermében tartot t tanács- . piacon mozgó árrendszert 
kozáson megjelent Szirmai 
Jenő, a SZÖVOSZ elnöke, 
Bartolák Mihály, a SZÖVOSZ 
elnökhelyettese, Rózsa Ist-
ván. a Csongrád megyei párt-

kell alkalmaznunk, 
szünk arra, hogy 

Törek-

érde-
keit. 

Nagy feladatokat kell meg-
oldanunk a felvásárlás te-
rén ls 

a megyék önállóan termel- — mondotta Szirmai Jenő 
jók meg sa já t szükségletei- elvtárs. — Kiter jedt szerző^ 

déses termeltetéssel kell biz-kct. 
bizottság t i tkára és Hantos Néhány zöldségféléből Csöng- tosítanunk zöldségfélékből a 
Mihály, a Csongrád megyei rád megyének is többet kell szükséges mennyiséget. Gyü-
tanács vb elnökhelyettese, adni a jövőben. Például az mölcsből a termés 70— 
Dr. Árva Lajosnak, a Csöng- ország gyökérellátása jelen- zalékát szerződésekkel 

leg Csongrád megyén múlik. 
Tovább kell fejleszteni a 
b u r g o n y á t e r m e s z t é s t is . 

Ezután a növényvédelemről 

rád megyei MÉSZÖV fel-
ügyelő bizottsága elnökének 
ü d v ö z l ő s z a v a i u t á n H u n y a d -
kürt i Lajos, a Csongrád me 
gvei MFSZÖV igazgatóságá- és a szolgáltatásokról szólott 
r a k elnöke adott át tekintést a SZÖVOSZ elnöke. 
megyénk gazdasági, kul turá-
lis. egészségügyi és szövetke-
zetpolitikai helyzetéről. Ké-
sőbb felszólalt Szirmai Jenő lasztékot. s 
elvtárs, s ismertette a SZÖ- árunlapokat. 
VOSZ 1965. évi tervének tel-
jesítését. 

Szóiolt arról, hogy a szö-

felvásárolni. Említette a SZÖ-
VOSZ elnöke, hogy több zöld-
ségféle. például 

a hagyma felvásárlási ára 
a jövőben emelkedni fog. 

Kiemelte, hogy Csongrád me-
Élénkiteni kell a fa lvakban gyére komoly feladatok vár-

a kiskereskedelmi forgalmat nak 19R6-bnn. mert szőlőből 
is. Célunk növelni az áruvá- és almából, valamint ősziba-

biztosítani az rackból ez a megye eddig is 
komoly mennyiséget termelt. 

Növelni akar juk az élelmi-
szerforgalmat falun is. 

| __ _ A föld művesszövetkezetek 
vetkezett kiskereskedelem az feladata, hogy építőanyaggal az ország ellátásának érde 
idén 1 milliárd forint, értékű 

s e termékekből 
nagy közponli készleteket 
kell biztosítanunk 

elfekvő árukészletet hozott 
forgalomba. 

Ruházati cikkekből túltel-
jesííetío éves tervét, 

iparcikkekből azonban nem. 
Különösen húsból, tejből él 
tej termékekből mutatkozott 
h iány a községekben. Bizo-
nyos mértékben lemaradt 
terve teljesítésében a szövet-
kezeti vendéglátóipar is. 

A felvásárlás is több ezer va-
gon zöldséggel és gyümölcs-
csel maradt adósa a népgaz-
daságnak. Érzékeny hiány 
mvjjqjkozott a bogyós és 
csonthéjas gyümölcsökből. E 
hiány oka többféle termé-
szeti körülménvben rejl ik: 
alacsony termésátlagok, fer-
tőzöttség és az a tény. hogy 
a tőkés országok által lekö-
tött 

e v n o r l k 6 t c l c 7 e t t s é g c i n k c l 
feltétlenül teljesítenünk 
kellett. 

Emiatt magasabb árak ala-
kul tak ki a belső piacokon 
ls. a fogyasztás és a felvá-
sárlás területén egvaránt. Eb-
ből azt a következtetést von-

is ellássák a lakosságot. Kö- kében is. Végül a házikertek 
vetelménv. hogy a vevőknek szerepéről, majd a beruhá-
mindig azt kell adni, amit zásokról esett szó. 
kérnek, amit óhaj tanak vásá-
rolni. Törekednünk kell a 

Szirmai Jenő elvtárs beszá-
molóját vita követte, amit 

gazdálkodási eredmények ja- Nánási László foglalt össze. 

egy 30 százalékkal több la-
kást adtak át a tervezett-
nél. A kiemelt beruházá-
sok egy részénél túlteljesí-
tették előirányzataikat, el-
sősorban ott, ahol az előké-
szítés megfelélő volt. Né-
hány jelentősebb beruhá-
zással e lmaradtak, különö-
sen ott. ahol munkaerő-
hiánnyal küszködtek, s ahol 

Az említett önállóság na -
gyobb feladatokat is ró áz 
építőipari vállalatokra, első-
sorban nagyobb felelőssé-

Tovóbb Korszerűsödik Se t- ú j sze rű lesz a követ-
kező időszakban, hogy né-
hány vállalatnál az önálló-
ságnak — legalábbis a je-
lenlegi elképzelések sze-
rint — szinte a maximu-
mát biztosítják. A régi és 

az ójiitőipar 
Részletesen foglalkozott a 

miniszter az építőipar kor-
szerűsítésének kérdéseivel. 
Elmondta, hogy lakásépit-

az előkeszito munka is gyen- k e zéseknél a jövőben a pa- merev fortntteryeket meg-
gébb volt a vártnál . Altalá- n e l e s szerkezeteket tekintik szüntetik és mindössze ket 
ban jellemző volt az épí- bázisnak, d e a m e g ] e v ő pa_ .lelenlos mutatót hataroznak 
tőipar tevékenységére, hogy n € i ü z e m e k mellé korszerű meg: a _ m u n k a k jóobem es 
emelkedett a munkahelyi házgyárakat építenek a leg-
koncentraltsag és egyre fontosa bb csomópontokon. A 
főbb gép dolgozott az épi- harmadik ötéves terv idő-
tőiparban megkönnyítvén a s z a k á b a n - annak végefelé 

Szegeden is hozzákezde-legnehezebb fizikai munká-
kat. 

jó minőségű átadását, va-
lamint a gazdaságossági 
mutatót. Még az át lagbért 
sem kell tar tani a vál lalat-
nak. Azt is elmondta a mi-

hez, amely gyár a negyedik 
ötéves terv idejére el lát ja 
nemcsak Szeged és Csong-
rád megye, hanem a kör-

A jövő esztendei feladató- nyék szükségleteit is. 
kat érintve elmondta Traut - Ezután érdekes tényeket 

II i ö v 3 esztendő 
e í j k é s z í t é s e m e g f e l e l ő 

nek egy házgyár felépítésé- " i s z t e r ' a. 
megyei Építőipari Vállalat 
ezek között az üzemek kö-zött lesz. Későbbi időpont-
ban — e vállalatok tapasz-
talatait figyelembe véve — 
minden nagyobb építőipari 

mann elvtára. hogy a fon- hal lhat tunk a már kidolgo- £ á , l a I . a t • hasonló önállóság-
tosabb beruházások doku- zott és kidolgozás alat t le- J 

kell 'mentáltsága igen jónak vő épületszerkezetekről. A 
mondható, s ilyen kitűnően középületek gyors létesítése 
e lőkészí te t i éves tervhez az céljából univerzális vázszer-
utóbbi időben még nem kezeteket dolgoztak ki, s a 
volt példa. Viszont a kisebb kellemesen kialakított terv-
beruházások előkészítése család biztosítja ma jd né-
korántsem ilyen kiváló. hány irodaház, kollégium. 

S z e r v B e e í t e b b e f c 

I s s z n s k a m a g á n -

e p i t k e z e s e x 

Trau tmann elvtára t á jé -
Megenilítette, hogy az iskola, szálloda, s hasonló ^ ^ J i í f i A ! ! 8 2 ^ ^ 

építőipar a következő esz-
tendőben körülbelül 3 szá-
zalékkal növeli termelését, 
de ezt a fejlődést létszám-
emelés nélkül kell elérni, a 
termelékenység emelésével. 

rendeltetésű épületek . gyore 
összeszerelését. Ez már kor-
szerű építkezés lesz hazánk-
ban. 

Az ipari létesítmények te-
rén hasonló előrehaladás 

Visszaérkezett Vietnamhói a DÍVSZ 
küldöttsége 

Pénteken Rodolfo Mechininek, a 
DÍVSZ elnökének vezetésével a Vietnami 
Demokratikus Köztársaságból visszaérke-
zett Budapestre a Demokratikus If júsági 
Világszövetség küldöttsége. A delegációt 
a Ferihegyi repülőtéren Francis le Gall, 
a DÍVSZ főt i tkára és t i tkárságának szá-
mos képviselője fogadta. Megjelent Ho-

ang-Luong, a Vietnami Demokratikus 
Köztársaság magyarországi nagykövete. 

Rodolfo Mechini elmondotta: hasznos 
megbeszéléseket folytat tunk a Vietnami 
Ifjúsági Szövetség vezetőivel, és megál-
lapodtunk abban, hogy a vietnami f iata-
lok küldöttei egy sor országban személye-
sen veszik át a népüknek szánt, fe la ján-
lott a jándékokat , gyógyszer-, orvosi mű-
szer, stb. kü ldeményeke t Delegációnkat 

Különösen a szervezés ál- történt. Kidolgozták az 
tal fe l tárható tartalékokkal , ipari csarnokszerkezeteket 
a magasabb színvonalú mű- vasbetonra és acélanyagra, 
szaki intézkedésekkel és a A kisebb fesztávolságok ese-
gépesítés fokozásával kell tében a vasbeton szerkeze-
biztosítani a nagyobb köve- teket alkalmazzák, a na-
telmények teljesítését. Fel- gyobb fesztávolságú crar-nn-
hívta a figyelmet, hogy az kok i esetében vasvázakat. 

Ezek a szerkezetek rendkí-
vül gyors építést biztosíta-
nak. s egységes a lefedő és 
az oldalsó megoldásuk mi-
att. 

A mezőgazdasági jellegű 
építkezésekre hasonlóan egy-
séges szerkezetű építőele-
meket dolgoztak ki 
szerkezeti családot hoztak 
létre, amelv alkalmas lesz 
a legkülönbözőbb célú épü-
letek készítésére. Itt is vas-
beton és vasszerkezeti meg-
oldásokkal találkozhatunk. 
Ég vázon szerkezeti iípusból 
építheiö istálló, állatnevelő 
tároló és más célokat szo' 
gáló épület. 

Ho Si Minh elnök is fogadta, aki elmond-
ta, hogy nagyra értékeli a világ i f júságá-
nak szolidaritási akcióit, erőteljes támo-
gatását.. 

— A következő hetekben, hónapokban 
világszerte tovább folytatódnak a fiata-
lok tüntetései, demostrációi az amerikai 
imperialisták vietnami agressziójának 
mielőbbi megszüntetéséért. Ebben a hó-
napban a fiatalok legkülönbözőbb ren-
dezvényein megemlékezünk a Dél-Viet 
nami Felszabadítási Front megalakulá-
sának ötödik évfordulójáról. Ezenkívüi 
arra szólítjuk tagszervezeteinket, hogy 

politikai akcióikkal egyidejűleg folytas-
sák. erősítsék a vietnami hazafiak anya-
gi támogatására kibontakozott mozgal-
m a t (MTI) 

Gv C szegedi 
xezdeményezés 
nyomán 

Megoldásra váró feladat- letében. 
ként emlí tet te a miniszter 

több vonatkozásban kifej-
tették ál láspontjukat és 
kérdéseket intéztek a mi-
niszterhez. A miniszter vá-
laszában több ú j dologról is 
említést tett. 

Elmondta, hogy rövidesen 
közismertté válik az a ren-
delkezés, amely az építő-
iparban dolgozók bérezés: 
kérdéseivel foglalkozik és 
rendez néhány, jelenleg 
még visszás helyzetet. Rész-
letesen válaszolt a magán-
építkezésekkel kapcsolatos 
problémákra, elmondta, 
hogy olyan irányítási el-
veket dolgoznak ki. amely 
megnyugtatóan rendezi a 
magánerőből történő épít-
kezések út já t az előkészítés-
től egészen az építkezések 

oí,'ran befejezéséig. A tanácskozás 
• • keretében a felsoroltakon 

kívül különös hangsúlyt 
kapott még a mélyépítési 
tervezési és kivitelezési 
problémakör. 

A tanácskozás után n mi-
niszter. dr. Komócsin Mi-
hály és Perjési László kí-
séretében látogatást tett az 
Újszegeden levő Odessza-
városnegyedben. a Szegedi 
Gumigyárban és a Csong-
rád megyei Építőipari Vál-
lalat igazgatóságának épü-

G. L 

i 


